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Inleiding 

Bij de besluitvorming over het Actieplan Sport en Bewegen heeft de gemeenteraad de motie Gezonde 

Sportkantines aangenomen. De motie roept de gemeente en haar uitvoeringspartner SportService 

Zwolle (SSZ) op de sportverenigingen actief op te roepen tot deelname aan de Gezonde Sportkantine 

alsmede om de ambitie (tot promotie) van een gezonde keuze in alle Zwolse sportkantines uit te 

dragen. 

 

De Gezonde Sportkantine is één van de onderwerpen waar Zwolle Gezonde Stad (ZGS) in 

samenwerking met JOGG al enige tijd actief mee bezig is. Als partner in ZGS sluiten we als gemeente 

Zwolle samen met SSZ aan bij deze activiteiten om de Gezonde Sportkantine of in elk geval een 

gezond(er) altenatief binnen het aanbod bij de verenigingen te stimuleren. In dit kader kan gemeld 

worden dat zeer recent onderzoek volgens de principes van social marketing is gedaan naar de 

drijfveren van de Zwolse sportverenigingen en -organisaties om over te gaan naar een gezonder 

aanbod. Uit het onderzoek is gebleken dat, met uitzondering van enkele sportverenigingen en -

organisaties die al in meer of mindere mate actief bezig zijn met een gezonder aanbod, er weinig 

intrinsieke motivatie is binnen de verenigingen om over te gaan op een (complementair) gezonder 

aanbod in de sportkantine. Dit omdat men weinig nut ziet in een gezonder aanbod (“past niet bij de 

cultuur, is te ingewikkeld en kost meer dan het opbrengt” is de mening van veel verenigingen). 

Desalniettemin blijkt dat vrijwel alle verenigingen wel (onbewust) iets doen op het gebied van een 

gezond aanbod, zij het dat daar andere overwegingen (bijv. kostenreductie) aan ten grondslag liggen.  

 

Op 7 april 2017 heeft een bijeenkomst plaatsgevonden voor de verenigingen die deelgenomen hebben 

aan dit onderzoek, waarin de bevindingen uit het onderzoek, ondersteuningsinformatie vanuit diverse 

partijen (o.a. Team Fit, Tactus) maar ook voorbeelden van gezond aanbod (VV Berkum, Sligro) zijn 

gepresenteerd. Vanuit de praktijkvoorbeelden is o.a. naar voren gekomen dat er veel mogelijkheden 

zijn om (zonder veel inzet en moeite) ook gezondere alternatieven aan te bieden en dat het verbreden 

van het assortiment met gezondere alternatieven een positieve bijdrage kan leveren aan het 

verdienvermogen van de vereniging. Naar verwachting zullen dit jaar naar aanleiding van het 

onderzoek en de bijeenkomst 2 à 3 verenigingen actief aan de slag gaan met het aanbieden van 

gezondere alternatieven.  

Kernboodschap 

Zowel de gemeente als SportService Zwolle brengt, al dan niet via Zwolle Gezonde Stad, de ambitie 

van een gezonde(re) keuze in de sportkantine onder de aandacht. Uit het uitgevoerde onderzoek 

vanuit Zwolle Gezonde Stad is gebleken dat vrijwel alle verenigingen in meer of mindere mate iets aan 

een gezond aanbod doen, zij het dat dit vaak ingegeven is uit andere motieven dan gezondheid. De 

intrinsieke motivatie om gezonde(re) voeding aan te bieden ontbreekt veelal. Met Zwolle Gezonde Stad 

(waarin de gemeente en SportService Zwolle partner zijn) zal, op basis van de resultaten van het 

onderzoek, gekeken worden welke acties ingezet kunnen worden om het (aantal kantines met een) 

gezonder alternatief in het assortiment te vergroten. 

Consequenties 

Ambitie is en blijft om de verenigingen te stimuleren meer gezondere alternatieven aan te bieden 

binnen de kantine. In samenspraak met andere partners zal afgestemd worden wat gedaan kan 

worden om dat te bereiken en wat nodig is om de sportverenigingen hierin stap voor stap mee te 

krijgen. Zodra een vereniging positief reageert, kunnen we vanuit SSZ en ZGS met lokale en landelijke 

partijen ondersteuning op maat regelen. Het in brede zin doorvoeren van het volledige concept van de 
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Gezonde Sportkantines is, zelfs als de sportvereniging die ambitie heeft, een langdurig en kwetsbaar 

proces. Daarom kiezen wij er voor om vooral te kijken wat past bij de vereniging, zonder de vereniging 

een gezonder aanbod op te leggen. 

Communicatie 

Vanuit Zwolle Gezonde Stad is al in 2015 getracht de Gezonde Sportkantine onder de aandacht van 

de sportverenigingen te brengen. In dat kader is (via JOGG) een onderzoek uitgevoerd dat enerzijds 

het onderwerp bij verenigingen op de agenda zet en tegelijkertijd inzicht verschaft in de kansen en 

belemmeringen voor het realiseren van een gezondere sportkantine. Aan dit onderzoek hebben 25 van 

de 40 Zwolse verenigingen/organisaties met een sportkantine deelgenomen.Bij de presentatie van de 

onderzoeksresultaten op 7 april 2017 waren 5 van de organisaties/vereningen aanwezig die aan het 

onderzoek hebben deelgenomen en, belangrijker nog, een positieve grondhouding hebben ten aanzien 

van gezondere alternatieven in het kantineaanbod. Volgens JOGG-regiseurs uit andere regio’s is deze 

opkomst bemoedigend.  

 

De komende periode zal SportService Zwolle in haar contacten met de sportverenigingen ook 

aandacht bieden aan (de mogelijkheden tot) gezondere keuzes in het kantineassortiment bijvoorbeeld 

in de vorm van posters die in ontwikkeling zijn en die moeten uitdagen tot bewustwording omtrent 

(on)gezonde voeding. Ook in de verdere stappen die we zetten met Zwolle Gezonde Stad zal 

communicatie en overleg met de diverse sportverenigingen en –organisaties essentieel zijn, waarbij 

het accent ligt op bewustwording, het verkennen van de mogelijkheden en wensen binnen de eigen 

vereniging en, indien de vereniging postief is (en dat wenst), hulp geboden kan worden bij het 

verkrijgen van ondersteuning op maat.  

Vervolg 

Naar aanleiding van de resultaten uit het onderzoek en de bijeenkomst van 7 april 2016 zal samen met 

Zwolle Gezonde Stad nader afgestemd worden welke activiteiten ingezet kunnen worden om 

sportverenigingen over de streep te trekken om ook gezondere keuzes in de kantine aan te bieden.  

Openbaarheid 

Openbaar 

 

 

Burgemeester en Wethouders van Zwolle, 

 

 

 

 

de heer drs. H.J. Meijer, burgemeester 
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